
1 
 

Protokół z zebrania wiejskiego sołectwa Tylice 

Zebranie wiejskie odbyło się 4 kwietnia 2022 r. o godzinie 19:15 w lokalu świetlicy wiejskiej 

w Tylicach.  

Na ogólną liczbę 461 stałych mieszkańców sołectwa w zebraniu wzięło udział 22 osoby, a 

więc mniej niż 1/10 stałych mieszkańców. Zebranie odbyło się w II terminie. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1.  

Ponadto w zebraniu udział brali: 

1) Wójt Gminy Nowe Miasto Lubawskie – Tomasz Waruszewski 

2) Sołtys wsi Tylice – Damian Marszelewski  

3) Pracownicy Urzędu Gminy – Agnieszka Dreszler oraz Sabina Rezmer 

Porządek zebrania:  

1. Otwarcie i przyjęcie porządku zebrania. 

2. Sprawozdanie z działalności Sołtysa i Rady Sołeckiej za 2021 rok.  

3. Informacje z bieżącej działalności Wójta Gminy. 

4. Wnioski i zapytania.  

5. Zakończenie zebrania. 

 

Przebieg zebrania: 

Ad 1  

Zebranie otworzył i prowadził sołtys wsi Pan Damian Marszelewski. Przywitał zebranych i 

stwierdził ważność zebrania jak na wstępie protokołu. Przewodniczący zebrania przedstawił 

projekt porządku zebrania. Nie ogłoszono dodatkowych punktów do porządku obrad w związku 

z czym porządek został podjęty jednogłośnie.  

 

Ad 2  

Sołtys wsi Pan Damian Marszelewski przedstawił sprawozdanie z działalności Sołtysa i Rady 

Sołeckiej za 2021 r.  

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 2.  

 

Ad 3  

Głos zabrał Wójt Gminy Nowe Miasto Lubawskie Tomasz Waruszewski. Podziękował 

Sołtysowi za sprawozdanie oraz za działalność.  Przywitał mieszkańców Tylic i podziękował 

za obecność. Zachęcił mieszkańców do przystąpienia do akcji sprzątania gminy.  

 

Pierwszy tematem poruszonym przez Wójta był konflikt zbrojny pomiędzy Ukrainą a Rosją. 

Ten konflikt ma swoje skutki dla naszej gminy. Uchodźcy trafiają do naszej gminy, najczęściej 

uchodźców przyjmują mieszkańcy ale tak ze w każdej chwili możemy otrzymać transport 

uchodźców których będzie relokował Wojewoda. Dostaliśmy polecenie przygotowania miejsca 

zbiorowego zakwaterowania i wyznaczyliśmy jedną ze świetlic. Musimy być przygotowani na 

to, że Wojewoda w każdej chwili może zlecić przyjęcie pewnej ilości uchodźców. Wójt 

podziękował mieszkańcom za pomoc Ukraińcom. Podkreślił jednak, że trzeba pomagać w 

sposób odpowiedzialny. Biorąc pod swój dach uchodźców wojennych musimy zagwarantować 

im wyżywienie, schron. Wspomniał również o świadczeniu w wysokości 40 zł za osobę/dobę, 
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o tym, że jest to świadczenie na 60 dni i najpierw trzeba te dwa miesiące tych uchodźców 

przetrzymać a dopiero później można o te świadczenie ubiegać się. Jest ono płatne z dołu. Przy 

czym należy pamiętać, ze przyjmując uchodźców należy zgłosić ich przyjęcie. Wójt 

opowiedział i podziękował również o zbiórce darów dla Ukrainy. Część tych produktów 

żywnościowych długoterminowych została na miejscu dzięki czemu możemy doraźnie 

wspomóc osoby, które są na naszym terenie i nie mają za co żyć. Na dzień 4 kwietnia 2022 r. 

na terenie naszej gminy mamy około 130 obywateli Ukrainy – głownie w Pustkach po dawnej 

klinice w Rudzie są to rodziny pracowników JanPol z Brzozia, kilku w Tylicach rodziny 

pracowników PORR oraz u osób prywatnych w domach (Chrośle, Pustki). W Urzędzie Gminy 

wystawiono 51 numerów PESEL. Dzięki czemu uchodźcy mają możliwość złożenia wniosków 

o świadczenia socjalne. Ponadto poruszył temat dzieci w szkołach – uczy się 25 dzieci 23 w 

Jamielniku i 2 w Tylicach. Następnych 5 uczniów dojdzie. Są to duże koszty. Gmina stara się 

aby nie tworzyć nowego oddziału klasowego w celu zaoszczędzenia pieniędzy. Subwencja na 

dzieci ukraińskie zostanie przyznana jednakże nie będzie ona pokrywać wszystkich kosztów.  

Poruszony został temat wzrostu cen – podwójna cena za roboty budowlane, koszty pracy. 

Pomimo to chcemy robić kolejne inwestycje. Staramy się aby nasza gmina dalej się tak prężnie 

rozwijała choć środków jest coraz mniej. Wspomniano o skutkach Polskiego Ładu – 

pomniejszenie dochodów budżetowych państwa jak i gmin.   

Wójt Gminy opowiedział o programie, który będzie realizować Ośrodek Pomocy Społecznej 

pod nazwą ‘KORPUS wsparcia seniorów”. Jest to program dedykowany dla osób w wieku 

emerytalnym – opieka nad osobą starszą w miejscu zamieszkania. Ponadto planowany jest 

zakup opasek medycznych – dla osób samotnych powyżej 65 roku życia.  

Wójt omówił możliwość wystąpienia do Ośrodka Pomocy Społecznej o dodatek osłonowy – 

dofinansowanie do opalania mieszkań/domów.  

 

Po czym Wójt przeszedł do omawiana spraw dotyczących sołectwa. 

Dobiega końca inwestycja drogowa – na Rojewie – podziękowania dla rolników, którzy 

mieszkają przy tej drodze, którzy przekazali nieodpłatnie na rzecz gminy część swoich 

nieruchomości po to żeby ta droga mogła być wybudowana o szerokości 5 m, aby miała rowy 

odwadniające. W tej chwili trwają prace wykończeniowe. Termin zgodnie z umową jest do 

końca kwietnia 2022 r.  

Został poruszony temat remontu drogi wojewódzkiej, na początku roku w styczniu Urząd 

Marszałkowski zlecił wykonanie dokumentacji projektowej na przebudowę tej drogi. Zakres 

inwestycji obejmuje od Uzdowa do ronda przy obwodnicy w Pacółtowie. Zgodnie z Programem 

funkcjonalnoużytkowym tej inwestycji przewidziany jest chodnik. Gmina będzie o to zabiegać 

oraz o to żeby chodnik był asfaltowy aby można było poruszać się rowerem. Czas realizacji 

inwestycji może być długi. Gmina będzie zabiegać o bieżącą naprawę tej drogi.  

 

Gmina planuje kolejną inwestycję drogową w Tylicach – droga na Gwiździny. Dodatkowo 

został poruszony temat drogi na PGR, przy cmentarzu. Jest do wykonania jeszcze 500m – 

złożyliśmy wniosek do Polskiego Ładu. W przeciągu kilku dni będą rozpisywane przetargi na 

wykonanie kilku dokumentacji na rzecz gminy i wśród tej dokumentacji będzie droga Tylice – 

Gwiździny. Inwestycja będzie etapowana ze względu na długość odcinka. Ponadto wykonanie 

dokumentacji będzie trwało długo z uwagi na uzgodnienia z różnymi organami. W ramach tej 

inwestycji będzie starali się uwzględnić krótkie odcinki dróg w nowo powstałe osiedle, które 

powstaje przy boisku szkolnym. Jesteśmy gminą, która najwięcej inwestuje w naszym 

powiecie, łącznie z miastem (w tej kadencji).  
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Ad 4  

Pytanie od mieszkańca i mieszkanki w sprawie drogi za cmentarzem (końcowy odcinek): droga 

została wyrównana, był równiarka, walec, ale kamienie zostały zepchane na boki, pozostały 

kamienie również na drodze. Wyrównanie tej drogi nic nie pomogło. Stan jest dalej zły. 

Wniosek jest o zebranie tych kamieni z pobocza i wyrównanie drogi. Odpowiedź Wójta: temat 

zostanie rozpoznany.  Docelowo ta droga ma być wykończona. Wójt wspomniał o dużych 

kosztach równania dróg – w chwili obecnej są one jeszcze wyższe. W gminie głównych dróg 

mamy 250 km i nie wszystkie będą wyłożone asfaltem. Asfaltowych, utwardzonych w chwili 

obecnej mamy 50 km. Dążymy do 100 km wykonanych dróg.  

Kolejne pytanie od mieszkańca: Odcinek drogi od Tylic do Mszanowa nie był równany?  

Odpowiedź: Równana będzie pod koniec tygodnia i od tego miejsca będą zaczynać równanie. 

Jednakże za chwilę ruszają prace z budową drogi asfaltowej. Jest ogłoszony przetarg, 12 

kwietnia 2022 r. będzie otwarcie ofert – mamy nadzieję, że uda się wyłonić wykonawcę. 

Wykonawcy nie chcą składać ofert: nie są w stanie policzyć kosztów budowy, ceny asfaltu 

wzrosły kilkukrotnie i cały czas rosną. GDDKiA już wydłużyła możliwość składania ofert o 3 

miesiące, my na wniosek jednego oferenta wydłużyliśmy termin o 2 tygodnie. A zatem budowa 

drogi od dawnego Humdrexu w Mszanowie do drogi serwisowej przy obwodnicy ma być w 

tym roku rozpoczęta.  

Wójt podjął temat stacji uzdatnia wody. Nasza gmina z jakością wody i z ciśnieniem wody ma 

problemy, w szczególności w Tylicach. Do wymiany jest jeszcze część sieci. Tylice mają 

jeszcze najdłuższy odcinek sieci azbestowej. W Tylicach jest tylko stacja ujęcia wody. SUW 

taki powstanie w Gwiździnach. Taką stację już gmina wybudowała w Skarlinie. Jednakże 

koszty takiej inwestycji są olbrzymie. Kwota na SUW w Gwiździnach (kwota wyliczona przed 

konfliktem Ukraina – Rosja) to 8 mln zł (Skarlin 5 mln zł). Staramy się o środki z Polskiego 

Ładu. Stacja wybudowana w Gwiździnach będzie obsługiwała Pacółtowo, Tylice i Gwiździny. 

Docelowa gmina ma być zaopatrywana z trzech stacji uzdatnia wody: Gwiździny, Mszanowo i 

Skarlin + 6 lokalnych przepompowni.  

Pytanie od mieszkańca w sprawie drogi przez las do Bratiana, gdyż nie można tam przejechać 

(droga koło 3 Dębów)? Czy to jest droga lasów? Odpowiedź Wójta: tak, lasów. Mieszkaniec 

odpowiedział, że jest tam wstawiony zakaz wjazdu. Wójt odpowiedział, że lasy też mogły  

użyczyć wykonawcy obwodnicy drogę i  jeśli tak się stało to oni za nią odpowiadają. Możliwe 

jest, że lasy użyczyły drogę wykonawcy obwodnicy. Wójt zdeklarował iż zapyta się czy lasy 

podejmowały działania aby zamknąć tę drogę.  

 

Kolejne pytanie od mieszkańca: Dlaczego przy siedliskach, które są nowopowstałe jest już 

asfalt a przy siedliskach, które mają po 100 lat nie ma asfaltu?  Odpowiedź Wójta: Jak 

planujemy inwestycje to nie bierzemy kryterium długości zamieszkiwania przy drodze. Jest 

kilka kryterium branych pod uwagę, są to kryteria narzucane z góry. Jak byśmy brali długość 

zamieszkiwania przy drodze to nikt by nie dał dotacji na budowę drogi. Na pewne rzeczy nie 

mamy wpływu, nie my mamy wpływu na kryteria w danym konkursie,  na dofinansowania. 

Określa to najczęściej wojewoda, jednakże on też nie ma swobody w określaniu tych kryteriów.  
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Wójt poruszył temat równiarki zakupionej przez sołectwo. Na Rojewie nie będzie ona już 

potrzebna z uwagi na wykonany tam asfalt. Równiarka pozwala na szybkie i częste bieżące 

naprawianie drogi. Rada Sołecka powinna podjąć decyzję gdzie będzie stacjonować równiarka.  

Został również poruszony temat obwodnicy Nowego Miasta Lubawskiego – po ostatnim 

aneksie miała być oddana w czerwcu 2022 r. Realnie będzie oddana we wrześniu 2022 r.  

 

Mieszkańcy zapytali o ścieżkę rowerową, na jakim etapie są prace? Wójt odpowiedział, że 

prace zostały wznowione i idą w dobrym tempie. Trwa porządkowanie terenu, stawiany jest 

krawężnik, zaczynają formować rowy. Termin to jest wrzesień 2022r, ale trwają rozmowy aby 

ścieżka już na wakacje została oddana do użytkowania. Ścieżka biegnie od obwodnicy w 

Pacółtowie (od wiaduktu) do granicy z gminą Grodziczno. Grodziczno nie zdecydowało się na 

wspólną realizację pomimo iż złożyliśmy im propozycję. Nie wykluczają, że w przyszłości 

będą robić. W przyszłości gmina będzie dążyć do tego aby dokończyć ścieżkę do granicy z 

miastem Nowe Miasto Lubawskie.    

 

Ad 5  

Sołtys zakończył zebranie i podziękował za przybycie.  

 

Na tym zebranie zakończono. 

 

 

Protokołowała       Sołtys wsi Tylice 

Agnieszka Dreszler       Damian Marszelewski    


